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ERŐS ÜDVÖZÍTŐT TÁMASZTOTT NEKÜNK! 
(SARKAD-ÚJTELEK, 2020. DECEMBER 13.) 

 
Az istentisztelet meghallgatható a 

https://sarkadujtelek.reformatus.hu/index.php/istentiszteletek/igehirdetesek 
vagy a https://www.facebook.com/refsarkadujtelek oldalon. 

 
Tükör: Jer 3,22. v. 
Lectio: Róma 6,12-23. v. 
Textus: Lk 1,67-75. v. 
Énekek: 68/1; 309/1-3+7; 151; 294/1; 251/1+6-8;  

 
TÜKÖR IGE: Jeremiás könyve 3. részének 22. verse: 
„Térjetek meg, elpártolt fiaim! Meggyógyítlak benneteket, bár elpártoltatok. Itt va-
gyunk, eljöttünk hozzád, mert te vagy, URam, a mi Istenünk!” 
 
Bűnvalló imádság:   
Istenünk! Hozzád menekülünk segítségért, mert nem tudunk szabadulni bűneinktől. 
Te hatalmas vagy és igen irgalmas. Elég nekünk a te kegyelmed, csak szánj meg 
minket, és bocsásd meg vétkeinket, az Úr Jézus Krisztusért. Ámen. 
 
Feloldozás: Így szól az Örökkévaló Isten: „Eltörlöm hűtlenségedet, mint a felleget, 
vétkeidet, mint a felhőt. Térj hozzám, mert megváltottalak!” (Ézs 44, 22. v.) 
 
OLVASMÁNY: Rómaiakhoz írt levél 6. rész 12-23. verse: 
„Ne uralkodjék tehát a bűn a ti halandó testetekben, hogy engedelmeskedjetek kíván-
ságainak. Tagjaitokat se adjátok oda a bűn szolgálatára, hogy a gonoszság fegyverei-
vé legyenek. Hanem adjátok oda magatokat az Istennek, mint akik a halálból életre 
keltetek. Tagjaitokat is adjátok át az igazság fegyvereiként az Istennek. Hiszen a bűn 
nem fog uralkodni rajtatok, mert nem a törvény, hanem a kegyelem uralma alatt éltek. 
Mit tegyünk tehát? Vétkezzünk, mert nem a törvény, hanem a kegyelem uralma alatt 
élünk? Szó sincs róla! Nem tudjátok, hogy ha valakinek átadjátok magatokat szolgai 
engedelmességre, akkor engedelmességre kötelezett szolgái vagytok annak, mégpedig 
vagy a bűn szolgái a halálra, vagy az engedelmesség szolgái az igazságra? De hála az 
Istennek, hogy csak voltatok a bűn szolgái, de szívetek szerint engedelmeskedtetek an-
nak a tanításnak, amelynek követésére adattatok! Miután tehát megszabadultatok a 
bűntől, az igazság szolgáivá lettetek. Emberi módon beszélek, mivel erőtlenek vagytok. 
Ahogyan tehát átadtátok tagjaitokat a tisztátalanságnak és a törvénytelenségnek a tör-
vénytelenség szolgálatára, úgy most adjátok át tagjaitokat az igazság szolgálatára, 
hogy szentek legyetek. Mert amikor szolgái voltatok a bűnnek, szabadok voltatok az 
igazságtól. De milyen gyümölcsöt termett ez akkor nektek? Bizony, most szégyenkeztek 
miatta, mert ennek vége a halál! Most azonban, miután a bűntől megszabadultatok, és 
az Isten szolgái lettetek, már ez meghozta nektek gyümölcsét, a szent életet, amelynek 
vége az örök élet. Mert a bűn zsoldja a halál, az Isten kegyelmi ajándéka pedig az örök 
élet Krisztus Jézusban, a mi Urunkban.” 
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Igehirdetés előtti imádság: 
 Mennyei Édesatyánk! Minden kegyelemnek Istene! Mennyi harc, küzdelem 
volt a lelkünkben, az életünkben az elmúlt héten! Küzdöttünk magunkkal, küzdöt-
tünk emberekkel, küzdöttünk veled. Küzdöttünk a félelmeinkkel, a vágyainkkal, 
betegséggel, munka terhével. Küzdöttünk gondokkal, erőnk feletti dolgokkal. 
 Köszönjük, hogy ebben az órában Téged kereshetünk. Köszönjük, hogy van 
hatalmad lecsendesíteni a lelkünket. Köszönjük, hogy nem hagytál el akkor sem, 
amikor mi elhagytunk Téged.  
 Áldott légy Istenünk, hogy most is ura vagy ennek a világnak. Te úr vagy a 
járvány fölött, úr vagy a hatalmasságok fölött. Úr vagy mindenki fölött, aki azt hi-
szi magáról, hogy övé a hatalom és a győzelem.  
 Imádunk Téged és könyörgünk, jöjj el hozzánk! Vedd kezedbe életünket, 
erősíts, tarts meg minket. Sorsunkat formáld, kérünk, a Te jótetszésed szerint. Add, 
hogy békére leljünk nálad. Add, hogy világosság áradjon oda, ahol most sötétség 
van. Add, hogy megnyíljon előtted a szívünk, és értsük Igédet, amit mondani akarsz 
nekünk. Most is csodádra várunk. Szentlelkeddel tedd a hirdetett Igét is a Te gyó-
gyító, áldó, üdvözítő szavaddá a mi életünkben! Jézus Krisztus kegyelméért hall-
gass meg minket! Ámen 
 
IGEHIRDETÉS ALAPIGÉJE:  
A Lukács írása szerinti szent evangélium 1. rész 68-75. verse: 
„Apja, Zakariás, megtelt Szentlélekkel, és így prófétált: „Áldott az Úr, Izráel Iste-
ne, hogy meglátogatta népét, és váltságot szerzett neki. Erős üdvözítőt támasztott 
nekünk szolgájának, Dávidnak házából, ahogyan kijelentette azt szent prófétái által 
örök időktől fogva: hogy megszabadít ellenségeinktől, és mindazok kezéből, akik 
gyűlölnek minket; hogy irgalmasan cselekedjék atyáinkkal, és megemlékezzék szent 
szövetségéről, arról az esküről, amellyel megesküdött atyánknak, Ábrahámnak; és 
megadja nekünk, hogy ellenségeink kezéből megszabadulva, félelem nélkül szolgál-
junk neki, szentségben és igazságban őelőtte életünk minden napján.” 
 
Szeretett Testvéreim!  
 Sokan vagyunk, akiknek életére vagy életének egy-egy szakaszára nagy ha-
tással volt valaki. Vannak, akiknek élete, munkája egy egész nemzedéknek, népnek 
az életét meghatározza. Ez lehet jó is, rossz is.  

Az Úr Jézus Krisztus földi szolgálatának megkezdése előtt Isten választott 
népének életére, gondolkodására igen nagy hatással volt Keresztelő János. Az a 
próféta, akit Isten már születése előtt kiválasztott arra, hogy népének szívét Isten-
hez fordítsa. Így tudták befogadni azt, amit az Úr Jézus Krisztus tanított Istenről, a 
bűnről, az emberek szeretetéről, az Isten irgalmas igazságáról.  
Zakariás pap, akinek idős korában a szintén idős felesége, Erzsébet szülte első 
gyermekét, Szentlélekkel telve mondta el az imént hallott próféciát. Szentlélekkel 
telve. Annyiféle jóslatot, jövendölést, természetfeletti tanácsot hirdetnek manapság. 
Nekünk, keresztyéneknek, akik az Úr Jézus Krisztusban bízunk, csak az legyen 
meghatározó, amit Isten Szentlelke jelent ki. Mindenekelőtt a Szentírásban.  
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 Amikor manapság egy-egy jövendölést, próféciát mérlegre kell tennünk: 
higgyünk-e neki, vagy sem, akkor az első, amit meg kell vizsgálnunk: Egyezik-e 
Isten Igéjével, egyezik-e a Szentírás tanításával. Vannak, akik szeretnek prófétál-
gatni, jövendőt mondani. Ha találkozunk ilyenekkel, akik Isten nevében, Krisztus 
nevében tesznek kijelentést, amellett, hogy összevetjük beszédüket Isten Igéjével, 
csendben várjuk meg, figyeljük meg: beteljesednek-e? Mert arról lehet megismerni 
Isten prófétáit, hogy amit Isten rájuk bízott kijelentésként, az be is teljesedik.  
 Ha pedig olyan jeleket, kijelentéseket tesz valaki, amely beteljesedni látszik, 
de nem egyezik a Szentírással, akkor se hallgassunk rá, ha csodálatos jeleket mu-
tatna is fel. Sem a mágia, sem a babona, sem a titkos tudományok, az okkultizmus 
útján nem közeledik hozzánk az Isten. Azért jött el Jézus Krisztus nyilvánosan, 
hogy ezektől megszabadítson. Azért jött az Úr Jézus Krisztus, hogy a szellemek, 
démonok, hamis istenségek helyett elvezessen az élő Istenhez. Az embertelen és 
önző, a tisztességet, szeretetet, józanságot megtagadó kijelentések, eszmék helyett 
megismertesse velünk Isten áldott, életet adó és életet építő szavát és ígéreteit.  
 
 Keresztelő János apja, Zakariás megtelt Szentlélekkel és prófétált. Amikor 
Isten angyala kijelentette neki, hogy idős korukban gyermekkel ajándékozza meg 
őket az Isten, Zakariás nem hitt az angyalnak. Ezért némává lett mindaddig, amíg 
Isten ígérete be nem teljesedett. Úgy tudom elképzelni, hogy Zakariás a némasága 
idején egyre többet beszélgetett Istennel. Egyre inkább Isten dicsőítésével, magasz-
talásával telt el a lelke. Egyre inkább arra figyelt, hogy mit mond neki az Isten.  
 És amikor újra megszólalhatott, Isten Szentlelke által ihletve megszületett ez 
a prófécia. De azért hangozhatott így fel, mert Zakariás papnak a gondolatai, a szí-
ve Isten magasztalásával, a Szent Isten előtti hódolattal volt tele. Később Zakariás 
minden bizonnyal le is írta azt, amit Isten adott neki a Szentlelke által. Így maradt 
meg a gyermekének, hogy ő is tudja, olvassa majd: Isten elhívta már fogantatása 
előtt arra, hogy az Úr prófétája legyen. Ilyen örökséggel indult Keresztelő János a 
felnőtt életének. Amikor ott forog bennünk, hogy milyen örökséget fogunk hagyni 
magunk után, ne feledkezzünk meg örökségként tovább adni azt, amit Istentől kap-
tunk. Hagyjuk örökül, adjuk tovább Isten Igéjének, Lelkének üzenetét. Adjuk to-
vább a hitet, amit Krisztustól kaptunk, és a Krisztus kegyelmének ígéretét.   
 Mostanában sokan kényszerülnek arra, hogy csak kevesekkel beszéljenek. 
Keserves és szorongató állapot ez. De kérhetjük Istenünket, hogy ezt a nehéz időt 
használhassuk ki arra, hogy Isten magasztalásával teljen meg a lelkünk. Kérhetjük 
Istenünket, hogy a kényszerű csendben is tudjunk vele beszélgetni, Igéjére odafi-
gyelni. Mossa át a lelkünket, az életünket, hogy amikor majd megszólalhatunk, 
mert van kihez szólni, a beszédünk ne panasszal, hanem áldott bölcsességgel, Isten 
Igéjével, a Szentlélek által nekünk adott kijelentésekkel lehessen tele.  
Minden bölcs, helyén való szó Isten ajándéka, amely áldássá lehet a hallgatóknak. 
 
 Zakariás pap próféciája Isten magasztalásával kezdődik. Áldott az Isten, aki 
eljött népéhez. Adventben nemcsak arról emlékezhetünk meg, hogy el fog jönni az 
Úr Jézus Krisztus. Hanem arról is, hogy eljött már hozzánk az Isten. Eljött és meg-
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látogatta népét, eljött és meglátogatta ezt a világot. Az életünk, az egyházunk élete 
nem előzmény nélküli. Isten munkája a jelenkorban nem előzmény nélküli. Nem 
velünk és nem a jelenkorral kezdődik a világ. Éppen ezért ahhoz, hogy jól lássuk a 
helyzetünket, érdemes arra is figyelnünk, hogy mit tett az Isten értünk, a családun-
kért, az őseinkért, a népünkért, az egyházunkért a korábbi időkben. Mert ha változ-
nak is a korszakok, Isten nem változik. Nemcsak a történelem az élet tanító meste-
re. Hanem az is az élet, a hit tanító mestere, amit Isten tett ebben a világban értünk, 
az elődeinkért, népünkért, egyházunkért. Tanuljunk meg gyönyörködni abban, amit 
Isten eddig is tett értünk és az egész teremtett világért.      
 Zakariás próféciája ezzel a gyönyörködéssel, ujjongással kezdődik. Áldott az 
Úr, Izráel Istene, hogy meglátogatta népét, és váltságot szerzett neki. 
 Majd így folytatja: Erős üdvözítőt támasztott nekünk szolgájának, Dávidnak 
házából… Számunkra ez jelenthetne csupán annyit, hogy Dávid leszármazottai kö-
zé tartozik az Úr Jézus. S valóban, Mária férje, József Dávid leszármazottai közé 
tartozott, így az ő révén a jog szerint Jézus is Dávid házából származott.  
 Azonban az ószövetségi prófétákat olvasva, a Krisztus előtti 8. századtól 
kezdve egyre több próféciát írtak le a próféták, amelyben az Örökkévaló Isten va-
lamiért összekötötte a saját nevét Dáviddal. Addigra Dávid király uralkodása össze-
fonódott az igazságossággal, a tisztességes bánásmóddal, a jó erkölccsel, az Isten 
törvénye iránti hűséggel. Ilyen módon állították szembe a próféták azzal, amit a 
saját korukban láttak. Dávid a zsoltáraiban nem egyszer megénekelte, hogy meny-
nyire fontos neki az, hogy népe az ÚR törvénye szerint éljen. És harcolt a kizsák-
mányolás, a bűn, az elnyomás ellen. Mert a hétköznapi életet ugyanúgy Isten törvé-
nye szerint akarta megélni, mint az istentiszteleteket. Ne legyen ellentmondás akö-
zött, ahogy élünk, és aközött, amit hiszünk. Dávid nem akart vizet prédikálni és 
bort inni. Nem akarta becsapni azokat, akik bíztak benne. Dávid úgy volt népének 
királya, hogy közben azt vallotta: az ÚR, Izrael Istene a nép és az ő királya is. Úgy 
volt népének pásztora, hogy azt akarta, őt is Isten vezesse és terelje a jóra. 
 Dávid király nem volt bűntelen. Sőt voltak súlyos bukásai, megbotránkoztató 
bűnei. De mégis példát adott arra, hogy egy ország mindennapi életét is lehet az ÚR 
törvénye szerint szervezni, élni. A saját bukásait, bűneit pedig végül megvallotta, 
bűnbánatot tartott, és elfogadta Isten ítéletét a bűneire. Nem azokra a prófétákra 
haragudott, akik leleplezték bűneit, hanem megvallotta, hogy elbukott, és kérte Is-
ten bocsánatát. Kérte, hogy Isten könyörüljön rajta, és újítsa meg a hitében.  
 Mert nincs bűntelen ember. Nincs ember, aki ne vétkeznék. De nem az teszi 
jól, aki takargatja bűneit, hanem az, aki megvallja és elhagyja azokat. Mindez ben-
ne volt abban, hogy egy idő után Isten úgy adta Igéjét a próféták szájába, hogy ab-
ban Dávid neve ott volt az ÚR, az Örökkévaló neve mellett. S már nem Dávid sze-
mélye számított, hanem az a lelkület, amely kész volt Isten közelében megújulni. 
 Hóseás próféta könyvében ezt olvassuk a 3. rész 5. versében: „Azután meg-
térnek Izráel fiai, keresni fogják Istenüket, az URat és királyukat, Dávidot: remegve 
fordulnak az ÚRhoz, az ő jóságához az utolsó napokban.”  
 Ezékiel prófétánál így olvassuk: „Egyetlen pásztort rendelek föléjük, hogy 
legeltesse őket: szolgámat, Dávidot. Ő fogja legeltetni őket, ő lesz a pásztoruk. Én, 
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az ÚR, Istenük leszek, szolgám, Dávid pedig fejedelmük lesz. Én, az ÚR, megmond-
tam!” (34,23-24) Hasonlót ír Jeremiás is (Jer 30,8-9). 

Ézsaiás prófétára pedig ezt az üzenetet bízta a Mindenható Jeruzsálemmel 
kapcsolatban (Ézs 37,35): „Pajzsa leszek ennek a városnak, és megszabadítom, 
önmagamért, meg szolgámért, Dávidért.”  
 Amikor Zakariás pap így hirdeti Isten dicsőségét: Erős üdvözítőt támasztott 
nekünk szolgájának, Dávidnak házából, akkor nem egyszerűen a Dávid királytól 
való leszármazást énekli meg. Hanem Istennek azt a királyságát, amely más lesz, 
mint az emberi uralmak és királyságok. Olyan királyságot, olyan uralmat hirdet 
meg, amelyben Isten törvénye, igazsága, szeretete uralkodik. Hiszen az ószövetségi 
próféták között Ézsaiás már így hirdette előre az eljövendő királyt (Ézs 11,1-5): 
„Vesszőszál hajt ki Isai törzsökéről, hajtás sarjad gyökereiről. Az ÚR lelke nyug-
szik rajta, a bölcsesség és értelem lelke, a tanács és erő lelke, az ÚR ismeretének és 
félelmének lelke. Az ÚR félelme lesz a gyönyörűsége. Nem a látszat után ítél, és 
nem hallomás után dönt, hanem igazságosan ítél a nincstelenek ügyében, és méltá-
nyosan dönt az ország szegényeinek dolgában. Megveri a földet szájának botjával, 
ajka leheletével megöli a bűnöst. Igazság lesz derekának öve, csípőjének öve pedig 
a hűség.” Majd néhány résszel később (16,5) ezt hirdeti: „Kegyelem által készül 
egy trón. Megingathatatlanul ül azon Dávid sátorában a bíró, aki törődik a joggal, 
és szorgalmazza az igazságot.” Bárcsak ilyenek lennének mindig a vezetőink! 

 
 Akik azt tanítják, hogy a hit, a vallás magánügy, akik azt tanítják, hogy hinni 
a templomban kell, nem ismerik, nem akarják elismerni Jézus Krisztust, a Szabadí-
tót. Pedig Ő azért jött, hogy egész életünkre kiterjedjen Isten királyi uralma. Ő azért 
jött, hogy nyilvánvalóvá tegye: Megváltása, bűntől szabadítása nem csupán lelki 
kérdés. Nem csupán a lelkünket akarja megnyugtatni. Hanem az egész életünkre 
kihat királyi uralma. Neki joga van megmondani, hogyan éljünk. Hogyan dolgoz-
zunk, és hogyan szórakozzunk. Az Ő királyi szava úgy teremt békét és békességet, 
hogy minden a helyére kerül. Az Isten szerint rendelt helyére. Ő az életet munkálja 
és nem a halált. Ő a megmaradást segíti és nem az önpusztítást. Nála a férfi férfi és 
a nő nő, de nem egymást kihasználva, hanem egymást segítve és támogatva. Nála 
az önzés helyére a szeretet kerül. A zűrzavar helyére a rend és tisztaság. Azonban 
nem zsarnoki kényszerrel, hanem féltő szeretettel. Nála a házasság életre szól, és 
nincs hűtlenség, megcsalás. Nála az adott szónak súlya van, mert nincs hazugság. 
Nála az erős felkarolja a gyengét, és nem eltiporja, kizsákmányolja. Nála megújul a 
bűn sötétségébe merült életünk. Hiszen Jézus Krisztus „önmagát adta bűneinkért, 
hogy kiszabadítson minket a jelenlegi gonosz világból Istennek, a mi Atyánknak 
akarata szerint.” (Gal 1,4) Erős Üdvözítő ő, aki „megadja nekünk, hogy ellensége-
ink kezéből megszabadulva, félelem nélkül szolgáljunk neki, szentségben és iga-
zságban őelőtte életünk minden napján.” 
Igen, az Úr Jézus Krisztus megszabadít ellenségeinktől. Megszabadít bűneinktől. 
 Mert az igazi ellenségünk az, aki bűnre visz és bűnre kényszerít. Az igazi 
ellenségünk az, aki örök kárhozatba sodor. De ha hiszünk Jézus Krisztusban, akkor 
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ő megszabadít a bűneinktől, és erőt ad harcolni mindazzal, ami és aki a bűnbe so-
dor, a bűnnel beszennyezi az életünket. És ez az igazi szabadulás!  
 A nagy forradalmakról, rendszerváltásokról, politikai kurzusváltásokról 
előbb-utóbb kiderült, hogy nem megmentették a világot, csak lecserélték a zsarno-
kokat. Ez így volt ezelőtt is, és így lesz ezután is. Ahol nincs jelen a Krisztus sza-
badsága, ott azok, akik szabadságra hívnak, valójában rabszolgává tesznek. Azok, 
akik le akarják rólunk venni az erkölcs rabságát, valójában az erkölcstelenség szen-
vedélyének rabszolgájává akarnak tenni.  
 De az Üdvözítő, az értünk életét adó Krisztus az Ő országának, királyi ural-
mának békéjét és szabadságát adja nekünk! Attól függetlenül is, hogy milyen a kö-
rülöttünk élő világ. Mert nemcsak a belső, lelki életünk, hanem az Istenhez és em-
berekhez való viszonyunk lesz más, ha elfogadjuk a szabadítását.  
 Hatalmas erő, életet megújító, megszentelő erő, bűntől, szenvedélytől szaba-
dító erő, ellenségeinktől szabadító erő van Jézus Krisztus kegyelmében. Ezt is je-
lenti az, hogy ő Dávid házából származik. 
 Ezért nem hallgathatunk, és nem kell hallgatnunk, amikor a bűn tönkre akarja 
tenni családok, közösségek, a népünk, egyházunk életét. Mert a mi Urunk és Meg-
váltónk az egész embervilág megmentésére jött. És azért jött, hogy Isten örök tör-
vénye újra úrrá legyen életünkön, és világosságot hozzon ott, ahol a bűn sötétsége 
elvette a reménység, a tisztaság, a szeretet fényét. Jézus Krisztus az, aki eljött, és az 
ősi kígyó, a Sátán fejére taposott. Bízzunk hát Benne, és kövessük Őt. Adjuk Neki a 
szívünket, engedjük, hogy legyőzzön minket.  
 Álljunk be királyi zászlaja alá, és életünk megszentelésével, imádságainkkal, 
dicsőítsük az Ő szent nevét! Áldott az Úr Jézus Krisztus, aki meglátogatta népét, 
aki elhívott, hogy mi is népéhez tartozzunk! Áldott az Úr Jézus Krisztus, aki vissza-
jön, és megsemmisíti a bűnt és a halált! Áldott az Úr Jézus Krisztus, akinek ke-
gyelme által már itt a Földön megújul az életünk! Övé a dicsőség, aki sokakat üd-
vösségre vezet, megmentve, kiszabadítva őket a Gonosz markából.  
Őt imádjuk, neki hódolunk, vele együtt harcolunk, mert megszabadított arra, hogy 
felemelt fővel járhassunk a világban. Hiszen Övé a dicsőség örökkön örökké! 
Ámen 

 
Záró imádság 

 Uraknak Ura, királyoknak Királya! Imádunk Téged, hódolunk Neked! Ké-
rünk, mutasd meg királyi uralmadat életünk megszentelődésében! Mutasd meg ha-
talmadat a bűn visszaszorulásában! Mutasd meg hatalmadat a betegek gyógyulásá-
ban, az erőtlenek megerősödésében! Oltalmazd, védelmezd az egészségügyi dolgo-
zókat, a betegekért küzdőket! Áldó, könyörülő szereteteddel szorítsd vissza a jár-
ványt, és kérünk, hozz békét ebben a világban. Urunk, kérünk, szorítsd vissza az 
életellenes erőket! Szorítsd vissza azokat, akik az erkölcs, a családok szétrombolá-
sán fáradoznak! Szorítsd vissza a halál, a pusztítás, a kizsákmányolás erőit, és hozd 
el világosságodat, békédet erre a földre! Adj nekünk hitet és bátorságot, hogy tud-
junk szakítani a bűnnel és tudjunk Téged vállalni az egész világ előtt! Jézus Krisz-
tus, kérünk, hozd el irgalmas és igazságos uralkodásodat a Földre! Ámen 


